
Reporter: Cum vedeþi piaþa hote-

lierã din România comparativ cu

alte pieþe din Europa de Est?

Christophe Chamboncel: Din

perspectiva unui investitor hotelier,

România oferã randamente mai

atractive decât cele de pe pieþele

vest-europene, pãstrând în acelaºi

timp un profil de risc scãzut ºi o li-

chiditate relativ ridicatã. Cu alte cu-

vinte, hotelurile din România oferã

rezultate comerciale puternice, iar

investitorii vor sã fie prezenþi ºi vizi-

bili aici. Din punct de vedere opera-

tor - din perspectiva Accor - popu-

laritatea ºi atractivitatea în creºtere

a României pentru brandurile hote-

liere internaþionale este alimentatã

de perspective economice pozitive

ale þãrii, de istoria sa bogatã, natura

frumoasã ºi cultura bogatã din jurul

mâncãrii ºi vinurilor. Competiþia pe

piaþa ospitalitãþii este în creºtere ºi

face parte din joc, dar suntem feri-

ciþi sã vedem cã tot mai mulþi inves-

titori locali ºi internaþionali decid sã

lucreze cu unul dintre brandurile

Accor, de renume mondial, precum

Swissotel, ibis Styles sau Mercure.

Interesant este ºi faptul cã - în cadrul

investitorilor locali ºi internaþionali

din România, existã ºi un interes în

creºtere pentru mãrcile hoteliere de

stil de viaþã Accor precum Mama

Shelter, Jo & Joe ºi Tribe, sunt multe

întrebãri ºi despre Adagio - concep-

tul de aparthotel extins.

Reporter: Care sunt investiþiile pe

piaþa româneascã ale Grupului?

Christophe Chamboncel: Româ-

nia este o piaþã cheie pentru Accor

ºi pentru partenerul sãu strategic

din Europa de Est, Grupul Orbis.

Astãzi, existã 12 hoteluri care ope-

reazã în toatã þara sub brandurile

Accor: Pullman, Novotel, Mercure,

ibis ºi ibis Styles, care oferã 1625 de

camere.

Planul de dezvoltare cuprinde

încã 11 hoteluri care vor aduce

1510 camere noi pe piaþa româ-

neascã pânã în 2022.

În 2018, Orbis - partenerul Accor

din Europa de Est, ºi-a consolidat

angajamentul faþã de sectorul ospi-

talier românesc achiziþionând Mer-

cure Bucharest City Center pentru

11 milioane euro. Hotelul este si-

tuat într-o poziþie strategicã chiar în

centrul oraºului, în Piaþa Unirii ºi

oferã 97 de camere, un bar ºi un res-

taurant ºi poate gãzdui evenimen-

te în cele douã sãli de conferinþe.

De asemenea, avem în plan des-

chideri de noi hoteluri. Urmãtorul

hotel pe care îl vom deschide va fi

Ibis Styles Aeroport, foarte aproape

de Aeroport, urmat de Ibis Styles

din Bucureºti. Încercãm sã îl deschi-

dem pânã la sfârºitul anului ºi care
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Piaþa ospitalitãþii din þara noastrã este în plinã
dezvoltare ºi tot mai multe hoteluri îºi fac loc.
În plus, România are un potenþial foarte mare
de dezvoltare hotelierã, þinând cont de creºte-
rea PIB, care este mare faþã de alte þãri europe-
ne, astfel cã acum este cel mai bun moment sã
continui sã investeºti în cât mai multe hoteluri,
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gional Leader pentru România ºi Europa de
Sud-Est.
Domnia sa ne-a acordat un interviu în care ne-a
vorbit despre strategia Accor ºi Orbis, despre pia-
þa hotelierã din þara noastrã ºi din Europa de
sud-est, dar ºi despre planurile de dezvoltare.
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va avea 85 de camere.

Tot anul acesta vom mai deschide

un hotel Mercure în Timiºoara, cu o

capacitate de 60 de camere. Anul

viitor avem în plan sã mai deschi-

dem un hotel Ibis Styles Bucharest

City Center, care va fi pe ªtirbei

Vodã, al familiei Dogariu alãturi de

care am deschis Mercure City Cen-

ter. Punem accent pe relaþiile noa-

stre cu partenerii ºi ne dorim sã ca-

pitalizãm partenerii existenþi, fiind

mult mai uºor sã continui cu parte-

neri de încredere deja existenþi,

decât sã cauþi alþii.

De asemenea, pentru anul viitor

avem în plan deschiderea a douã

hoteluri în Galaþi. Este vorba de un

proiect de renovare. Vom deschide

astfel un Mercure ºi un hotel Ibis

Styles, cel mai probabil în apri-

lie-mai anul viitor.

Mai avem, de asemena, în plan

deschiderea Ibis Politehnica din Bu-

cureºti. Ibis este cel mai cunoscut

brand în Europa ºi este important sã

avem un altul aici în România. Toto-

datã, ne aºteptãm sã mai deschi-

dem un Ibis în Timiºoara ºi, cel mai

probabil cu acelaºi proprietar, vom

deschide ºi un Tribe. Acesta din

urmã va fi primul din Europa de

sud-est. Ne aºteptãm sã fie minunat.

Avem în plan ºi alte hoteluri, desi-

gur, de exemplu în al doilea semes-

tru al anului 2021 sperãm sã fie

gata Swissotel, care, din câte am

înþeles, va fi cel mai înalt hotel din

Bucureºti. Va fi situat în apropierea

hotelului Pullman, pe Bulevardul

Expoziþiei, ºi este o investiþie cu

grupul Niro.

România are un potenþial foarte

mare de dezvoltare hotelierã pen-

tru cã aici creºterea PIB este mare

faþã de alte þãri europene ºi cred cã

acum este cel mai bun moment sã

continui sã investeºti în cât mai

multe hoteluri. Strategia grupului

nostru este de a fi lider în termeni

de brand ºi ne dorim sã avem di-

versitate - atât hoteluri premium ºi

luxoase, cât ºi eco ºi de mijloc. Sun-

tem în discuþii sã deschidem ºi un

hotel M Gallery.

Reporter: Care este strategia

Orbis în ceea ce priveºte achiziþiile

pe piaþa hotelierã?

Christophe Chamboncel: În ulti-

mii doi ani, Accor a fãcut o transfor-

mare uriaºã a strategiei sale. Aceas-

ta s-a schimbat în Europa de

sud-est, nu mai avem în plan deþi-

nerea de proprietãþi. Ne propunem

ca pânã la sfârºitul acestui an toate

proprietãþile pe care le deþinem sã

fie vândute. Avem trei potenþiali

cumpãrãtori, unul dintre ei este un

partener mai vechi cu care am cola-

borat ºi în Marea Britanie ºi Franþa,

în urmãtoarele sãptãmâni vom ve-

dea exact cine va fi cumpãrãtorul.

Astfel cã vom fi o companie cu ac-

tive uºoare. Ne vom baza doar pe

contracte de management sau

francize. Acesta va fi modelul nos-

tru de business, începând de anul

viitor.

În sud-estul Europei acest model

de business este deja avansat pen-

tru cã mereu am avut francize ºi

contracte de management. Singu-

rele douã proprietãþi pe care Accor

le mai deþine în România sunt No-

votel ºi Mercure Unirii, pe care l-am

cumpãrat acum doi ani ºi jumãtate.

Dar în scurt timp nu le vom mai de-

þine nici pe acestea.

În general, oamenii ne întreabã de

ce ne vindem proprietãþile, dar mo-

tivul este simplu - trebuie sã ne dez-

voltãm mai repede. Dacã vrei sã fii li-

derul astãzi în piaþa de ospitalitate,

trebuie sã ne dezvoltãm mai rapid,

sã deschidem cât mai multe hoteluri

posibile, avem nevoie de cotã de

piaþã, vorbim în general de Europa

de sud-est unde intrã ºi România

care aratã foarte bine în ceea ce pri-

veºte numãrul hotelurilor noastre.

Acum patru ani aveam în România 6

hoteluri, iar astãzi avem 12. Este o

dezvoltare masivã ºi vorbim doar

despre o parte micã a ceea ce se va

întâmpla în 2025, pentru cã ambiþii-

le pentru România prevãd deschi-

derea a 50 de hoteluri.

Am vândut proprietãþile pentru a

avea lichiditate, vorbim despre 225

milioane de euro care au fost inves-

tiþi în iniþiative ca "Accor live it limit-

less", programul nostru de fideliza-

re pe care îl vom lansa, iar planul

este de a aduce 75 de milioane

euro anual, dupã lansarea acestui

program.

Trebuia sã investim în partea digi-

talã, în noi platforme.
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Reporter: Ce aºteptãri aveþi cu

privire la evoluþia pieþei hoteliere

din România?

Christophe Chamboncel: Cel

mai important despre România

este faptul cã este o þarã cu o piaþã

internã mare, care devine din ce în

ce mai bogatã în fiecare an. În plus,

sunt prezenþi toþi factorii cheie

pentru dezvoltarea afacerilor de

ospitalitate în România: aveþi una

dintre cele mai rapide creºteri eco-

nomice din UE, România poate de-

veni unul dintre beneficiarii Brexit

prin atragerea de instituþii financia-

re ºi alte servicii de afaceri care iau

în considerare o miºcare departe

de Londra, existã o popularitate în

creºtere a României ca destinaþie

de vacanþã, afaceri ºi MICE ºi, în

sfârºit - conectivitatea României cu

restul Europei prin zboruri, moder-

nizarea drumurilor, cãilor ferate

este din ce în ce mai bunã, dar

totuºi - multe investiþii infrastructu-

rale ar trebui fãcute mai rapid pen-

tru a nu pierde ritmul dezvoltãrii.

Cu toate acestea, rãmânem cu o

perspectivã cu adevãrat pozitivã

pentru România.

Reporter: Cum se dezvoltã piaþa

hotelierã în Europa de sud-est?

Care sunt investiþiile companiei?

Christophe Chamboncel: A

doua þarã din regiune ca dezvoltare

pe piaþa ospitalitãþii dupã România

este Bulgaria. În prezent, avem un

portofoliu destul de mic, dar sun-

tem lideri în ceea ce priveºte bran-

durile. Avem un Novotel ºi un Ibis

în apropiere de Aeroport. În 2021

vom avea în centrul Sofiei înca un

Ibis ºi un Novotel cu acelaºi pro-

prietar al existentului Novotel. De

asemenea, vom deschide ºi un

Pullman în afara Sofiei, conceput ca

un resort cu apartamente. Avem

câteva proiecte ºi în munþii Bulga-

riei. Sunt ºi alte proiecte momentan

confidenþiale, tot în Bulgaria.

În Serbia, în prezent avem douã

hoteluri Mercure ºi Mama Shelter.

Acest brand din urmã are un con-

cept foarte interesant, fiind promo-

vat ca un restaurant cu camere

deasupra. De altfel, restaurantul de

la Mama Shelter aduce 50-60% din

venituri, iar în general lucrurile stau

invers - partea de restaurant ge-

nerând în jur de 20-25%.

În Slovenia suntem prezenþi cu

Ibis Styles ºi Mercure ºi sunt planuri

de dezvoltare în Lublijana.

În Albenia vom deschide un No-

votel în urmãtorii 2-3 ani, va fi o

francizã ºi deschiderea unui Mo-

venpick.

În Bosnia Herþegovina avem 4 ho-

teluri - M Gallery, Ibis Styles, Swis-

sotel ºi Novotel, toate sunt francize.

Este o piaþã foarte dinamicã ºi aici.

De asemenea, în Macedonia sun-

tem prezenþi cu trei hoteluri - un

Ibis Styles, Ibis ºi un Mercure Hotel,

una dintre cele mai înalte clãdiri din

oraº.

Avem un numãr destul de mare

de hoteluri în regiune ºi multe care

vor veni.

Reporter: Aþi întâmpinat dificul-

tãþi în angajarea personalului pen-

tru hotelurile pe care le deþineþi sau

pe care le operaþi în þara noastrã?

Christophe Chamboncel: Situaþia

din România este similarã cu ceea

ce se întâmplã în Polonia, Ungaria,

în statele baltice sau în Cehia. În opi-

nia mea, este o oportunitate foarte

bunã pentru angajatori sã verifice

strategiile actuale ºi procesele de re-

surse umane, care se dovedesc ade-

sea incompatibile cu realitatea ac-

tualã a pieþei. La Accor ºi Orbis, cre-

dem profund cã o schimbare a stilu-

lui de conducere, de la directivã ºi

scarã ierarhicã, la relaþionare ºi inte-

grare, este inevitabilã pentru a atra-

ge, pãstra ºi creºte noi talente în ho-

telurile noastre.

În interiorul companiei credem cã

forþa de muncã, în ceea ce priveºte

partea de manageri generali, este

din interiorul companiei. În pre-

zent, cãutãm un partener T&C în

Bucureºti alãturi de care sã lucrez în

întreaga regiune. Este o poziþie

nouã care ne va ajuta sã identifi-

cãm oamenii care astãzi sunt ospã-

tari, oameni din bucãtãrie, menaje-

re, dar care au capacitatea de a

ocupa funcþii mai înalte.

De asemena, avem un post nou

de Manager pe Experienþa Clienþi-

lor. Ne dorim ca oamenii alãturi de

care lucrãm în prezent sã rãmânã

alãturi de noi. Vrem sã reducem cât

mai mult costurile personalului...

În plus, generaþiile s-au schimbat,

trebuie sã ne adaptãm pieþei.

Trebuie sã pãstrãm oamenii pe

care deja îi avem ºi sã identificãm

de acum forþa de muncã pentru

mâine. Desigur, salariile sunt im-

portante ºi a fost un efort conside-

rabil în ultimii 2-3 ani sã ne adap-

tãm pieþei din aceastã privinþã. Fa-

cem eforturi, dar cred cu tãrie cã

ºefii sunt cei care vor pãstra alãturi

de ei personalul. Relaþiile cu oame-

nii sunt cheia. În România, ne uitãm

ºi la oameni care au fost plecaþi în

afarã ºi care îºi doresc sã se întoarcã

în þarã.

Reporter: Cum intenþionaþi sã vã

îmbunãtãþiþi serviciile hoteliere?

Christophe Chamboncel: Aºa

cum spuneam avem un program

nou pentru loialitate. Astãzi vrei ca

lucrurile sã se întâmple imediat ºi

nu vrei sã fii limitat atunci când

vine vorba de folosirea punctelor

de loialitate. Astfel cã odatã cu noul

program vei putea sã-þi foloseºti

punctele la evenimente sportive, la

târguri gastronomice ºi chiar sã pri-

meºti în avans anumite invitaþii.

Vânzarea deþinerilor noastre a

fost ºi pentru a avea niºte bani pen-

tru a face noi investiþii în primul

rând pe partea digitalã. Astãzi când

eºti client Accor eºti clientul a 41 de

branduri, nu este vorba doar des-

pre cazare. În noiembrie vom lansa

aceast ecosistem nou de loialitate.

În prezent, 30-35% dintre clienþii

noºtri revin pentru cã sunt membrii

Accor, dar nu este suficient, ne do-

rim sã ajungem la 50%. Ne dorim

ca unul din doi membri sã se în-

toarcã la noi doar pentru cã sunt

membrii.

În plus, dacã acum 20-25 de ani

clienþii cãutau doar o camerã stan-

dard, astãzi îºi doresc o experienþã

ºi servicii personalizate.

Avem un program cu ajutorul cã-

ruia încercãm sã strângem în mod

responsabil informaþii despre

clienþi, desigur respectând GDPR.

Cu ajutorul informaþiilor putem sã

le oferim clienþilor noºtri expe-

rienþe unice. Vorbim despre detalii,

despre mici atenþii pe care le pu-

tem pune la dispoziþie clienþilor

noºtri pentru a-i face sã se întoarcã

la noi.

Reporter: Vã mulþumesc!
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